
| روزنامه جوان |  شماره 4849

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

|  1437 رمض��ان   24  |  1395 تي��ر   10 پنج ش��نبه 

س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

   ضرورت ايجاد صنايع براي تبديل فرآورده هاي كشاورزي
كرمي- تبريز: توليد محصولات كش��اورزي در استان هايي همچون 
آذربايجان غربي و شرقي بسيار بالاس��ت و لازم است تا دولت با ايجاد 
صنايع تبديلي زمينه توليد فرآورده هاي كشاورزي را فراهم كند تا علاوه 

بر ايجاد اشتغال پايدار زمينه صادرات نيز فراهم شود.
حركت ارزشیابي توصیفی بر لبه برد و باخت! 

ارتباط ميان ارزشيابي توصيفي و افت تحصيلي گاهي تأييد و گاهي رد مي شود 

از ظاهر و لهجه شان معلوم است ايراني نيستند 
و مهاجراني از كشور همسايه اند، چه قانوني و 
چه غيرقانوني به دليل شرايط تحميلي غرب 
در كشورش�ان به اي�ران پن�اه آورده اند و در 
هنگام بيماري و دردهاي شان بيمارستان ها و 
مراكز درماني كشورمان با روي باز پذيراي شان 
هستند اما روند افزايشي مهاجرت افغان ها به 
ايران موجب ش�ده بار س�نگيني بابت هزينه 
دارو و درم�ان آنه�ا بر س�اختار بهداش�ت و 
درمان كش�ورمان تحميل ش�ود، ب�ه گونه اي 
كه طبق برآوردها س�الانه ح�دود ۱0 ميليارد 
توم�ان در كش�ور ب�راي خدمات بهداش�تي 
مهاج�ران و پناهن�دگان هزين�ه مي ش�ود. 
اين مبلغ ح�دود  چهار برابر چيزي اس�ت كه 
كميس�ارياي عال�ي پناهن�دگان ب�راي ارائه 
خدمات بهداش�تي در اختيار قرار داده  است. 
مدت زمان زي��ادي از درمان ك��ودك افغاني كه 
يك تومور نيم كيلويي در چش��م راستش داشت 
نمي گذرد. »خال محمد گندباي« 10 ساله اهل 
ولايت بدخشان سومين فرزند خانواده است كه 
از س��ن پنج س��الگي به اين بيماري مبتلا شده 
است و در اين مدت به دليل مشكلات اقتصادي و 
اجتماعي از درمان به موقع محروم مانده بود. اما 
سرانجام تيمي متشكل از جراحان متخصص مغز 
و اعصاب ايراني بيمارستان لقمان حكيم توانستند 
اين تومور را از چش��م او خارج كنند و درمان اين 
كودك تا بهبودي كامل ادام��ه دارد. خال محمد 
يك��ي از 3 ميليون مهاج��ر افغاني اس��ت كه بار 
هزينه هاي درماني آنها كمر س��اختار بهداشت و 
درمان ايران را خم كرده و سازمان هاي بين المللي 
نيز در اين رابطه هيچ كمك جدي اي ندارند. اين 
در حالي اس��ت كه به گفت��ه محمد مهدي گويا، 
رئيس مركز مديري��ت بيماري هاي واگير وزارت 
بهداشت، موج جديد مهاجرت ها از افغانستان و 
پاكستان به كشور را شاهديم مهاجراني كه بخش 
قابل توجهي از آنها، زنان و كودكان هستند كه نياز 

به خدمات و مراقبت هاي وي��ژه اي دارند و برنامه 
واكسيناسيون آنها بايد كنترل شود. 

  30 سال درمان رايگان براي مهاجران
30 سال است كشورمان ميزبان مهاجراني است 
كه به دليل جنگ و نا امني آواره شده اند. بر اساس 
آمارهاي موجود از 3 ميليون پناهنده افغان مقيم 
جمهوري اس��لامي ايران ح��دود 2 ميليون نفر 
غيرقانوني هس��تند. بنا به تأكيد وزير بهداش��ت 
خدمات رايگان بهداش��تي به بيش از 3 ميليون 
افغان در ايران بار س��نگيني به كش��ور تحميل 
مي كند و سازمان هاي حقوق بشري در اين مورد 
كمك مناسبي به ايران نداش��ته اند. بنا به تأكيد 
سيد حسن قاضي زاده هاشمي، كميسارياي عالي 
س��ازمان ملل در امور پناهندگان حتي براي اين 
پناهندگان قانوني نيز هزين��ه لازم را براي ارائه 
خدمات س��لامت، آموزش و اشتغال نمي پردازد. 
وي تصري��ح مي كند: پوش��ش حمايتي بيمه اي 
كه كميس��ارياي عالي امور پناهن��دگان در نظر 
گرفته اس��ت يك دهم هزينه هاي بيماران را نيز 

تأمين نمي كند و بس��يار ناقص اس��ت، بنابراين 
براي ارائه خدمات درماني به بيم��اران افغان در 
تنگنا قرار گرفته ايم و اگر بيمارستان ها بخواهند 
با اين شرايط خدمات مناسبي به بيماران افغان 
ارائه كنند ورشكس��ت مي ش��وند. وزير بهداشت 
همچنين با اش��اره به چالش انتشار بيماري هاي 
واگير از طريق مهاجران افغان مي افزايد: در حوزه 
درمان مشكل ما و پناهندگان افغاني جدي است. 
شهرهايي در ايران داريم كه بيش از يك سوم بار 
بيماري ها و بس��تري در بيمارستان ها مربوط به 
افاغنه اس��ت. س��راوان از جمله اين شهرهاست. 
رئيس مركز مديري��ت بيماري هاي واگير وزارت 
بهداش��ت هم درباره اين مس��ئله مي گويد: سال 
گذش��ته حدود ۵00 مورد س��رخك در كش��ور 
شناسايي ش��د كه بيش��تر آنها از ميان جمعيت 
مهاجر و پناهنده بودند آن هم در ش��رايطي كه 
ما در مرحله حذف بيماري س��رخك در كش��ور 
قرار داريم. به گفته وي، سال گذشته حدود يك 
ميليون نفر عليه سرخك واكسينه شدند كه 200 

هزار نفر از ميان جمعيت مهاجر و پناهنده بودند. 
همچنين وزارت بهداش��ت طي چه��ار نوبت، در 
چهار سال مختلف متولدين سال هاي 1۹۸۸ تا 
1۹۹2 را از بين جمعي��ت مهاجر و پناهنده عليه 

ويروس هپاتيت B واكسينه كرد. 
  بيمه سامت براي مهاجران افغان

دكتر محمد آقاجاني، معاون درمان وزير بهداشت 
درباره چالش هاي درماني اتباع خارجي، به ويژه 
اتباع افغان در كشور، مي گويد: جمهوري اسلامي 
ايران بيش از 30 سال اس��ت كه خدمات بسيار 
ويژه اي را براي اتباع خارجي، به ويژه براي اتباع 
كشور افغانستان به صورت رايگان ارائه مي دهد. 

بنا به تأكيد وي ارائه رايگان خدمات بهداش��تي 
هم براي س��لامت اتباع و هم براي حفظ سلامت 
ايراني��ان لازم اس��ت. اي��ن درحالي اس��ت كه 
هزينه هاي بالاي دارو و درمان چالشي جدي براي 

كشور ايجاد كرده است. 
آقاجاني ب��ا بيان اينك��ه در عين ح��ال با اصلاح 
نسبي تعرفه هاي خدمات درماني مشكلات اتباع 
غيرايراني بيش از گذشته شده است، مي افزايد: 
البته در اين زمينه وزارت بهداش��ت تلاش كرد 
با كمك وزارت كشور، وزارت رفاه، سازمان بيمه 
سلامت و كميسارياي عالي پناهندگان براي اتباع 
افغان��ي و مهاجرين قانوني كه در كش��ور حضور 

دارند، اقداماتي را انجام دهد. 
وي درباره اقدامات وزارت بهداشت براي كاهش 
مشكلات در حوزه درمان اتباع خارجي مي گويد: 
يكي از اقدامات وزارت بهداشت در اين باره، اين 
است كه بتوانيم بيمه تكميلي اين اتباع را به بيمه 
پايه تبديل كنيم زيرا طي س��ال هاي گذشته به 
اشتباه براي اين اتباع، از محل منابع كميسارياي 
عالي پناهندگان بيمه تكميلي برقرار ش��ده بود. 
 بر اين اس��اس وزارت بهداش��ت ت��لاش مي كند 
با كمك بيمه س��لامت، براي اين اتب��اع به ويژه 
براي نيازمندان و بيماران خ��اص آنها بيمه پايه 

برقرار شود. 

اف�كار عمومي روز گذش�ته در حالي ش�اهد 
دفاع يكي از اعضاي هيئت علمي پژوهشگاه 
مطالعات آم�وزش و پرورش بود ك�ه كمتر از 
يك س�ال پي�ش و ب�ا اع�ام آم�ار 47 هزار 
م�ردودي پاي�ه اول ابتدايي از س�وي معاون 
ابتدايي وزير آموزش و پرورش، صاحبنظران 
به دنب�ال يافتن رابط�ه اي ميان اي�ن ميزان 
مردودي با ارزش�يابي توصيف�ي بودند و اين 
آم�ار را مهر تأييدي بر شكس�ت ارزش�يابي 
توصيفي ارزيابي كردن�د. در گفت و گوي روز 
گذش�ته رس�انه ها با محمد حس�ني از سوي 
وي اع�ام ش�د ك�ه نتاي�ج تحقيق�ات افت 
تحصيلي ناشي از اجراي ارزشيابي توصيفي 
را تأييد نمي كن�د و اتفاقاً در دوره متوس�طه 
كه شيوه ارزش�يابي كمي اس�ت، شاهد افت 
تحصيلي و انگيزش�ي دانش آموزان هستيم. 
كارشناسان بس��ياري هدف ارزشيابي را خدمت 
به آموزش مي دانند نه در كمين نشس��تن براي 
غافلگير كردن دانش آموز و محك زدن او با معيار 
آنچه »نمي داند«. اطلاعات حاصل از س��نجش 
و ارزش��يابي مس��تمر هر دانش آموز بايد به اين 
پرسش معلم پاس��خ دهد كه اين دانش آموز در 
كجا قرار دارد و من براي پيشرفت او چه مي توانم 
بكنم؟ نه اينكه معل��م نتيجه گيري كند كه مثلًا 
اين دانش آموز زير حد متوس��ط ي��ا كند ذهن يا 

تيزهوش است. 
با اين وجود انتش��ار گزارش هايي از جنس آمار 
47 هزار مردودي براي پاي��ه اول ابتدايي، افكار 
عمومي را نس��بت به شيوه ارزش��يابي توصيفي 

بدبين كرده است. 
اين در حالي است كه محمد حسني، عضو هيئت 
علمي پژوهش��گاه مطالعات آم��وزش و پرورش 
ديروز در گفت و گو با رسانه ها با بيان اينكه يكي 
از چالش هايي كه ارزشيابي كيفي توصيفي با آن 
درگير است چالش افت تحصيلي يا به اصطلاح 
عاميانه آن بيسواد بالا آمدن دانش آموزان است، 
اظهار كرد: اين موضوع پيچيده ترين چالش هاست 

كه منشأ انتقادات فراواني هم شده است. 
وي افزود: بسياري از كارشناسان نظام آموزشي، 
والدين و معلمان مجري با اين دستاويز به نفي و 
رد اين الگوي ارزش��يابي مي پردازند. معترضان 
به الگوي ارزشيابي كيفي توصيفي از منظر افت 
تحصيلي بر اين باورند كه ارزشيابي توصيفي به 
دليل نداش��تن اهرم هاي لازم براي ايجاد رقابت 
و مقايس��ه بين فردي موتور انگيزشي يادگيري 
دانش آم��وزان را خام��وش كرده يا ب��ه حداقل 

كارآمدي رسانده است. 
 ارزشيابی توصيفی فعا تبرئه است

حسني ادامه داد: از چند منظر اين موضوع قابل 
بررس��ي و آزمون است. نخس��ت از منظر نتايج 
پژوهش ه��اي به عم��ل آمده درباره ارزش��يابي 
توصيفي. جمع بندي نتايج اين پژوهش ها نشان 
مي دهد كه ارزشيابي توصيفي باعث افت تحصيلي 
نشده است. البته به لحاظ آماري تفاوت معناداري 
بين متغي��ر افت تحصيلي دو گروه ديده نش��ده 
اس��ت. هرچند برخي تحقيقات تفاوت را به نفع 
دانش آموزان ارزشيابي كيفي توصيفي گزارش 

كرده ان��د. بنابراي��ن از منظر تحقيق��ات صورت 
گرفته فعلاً شواهدي دال بر افت تحصيلي در گروه 

ارزشيابي توصيفي ديده نشده است. 
عضو هيئت علمي پژوهشگاه مطالعات آموزش 
و پرورش گفت:  ام��ا از منظر ديگ��ري مي توان 
ادعاي اف��ت تحصيلي و خاموش ك��ردن موتور 
انگيزشي دانش آموزان توسط ارزشيابي توصيفي 
را مورد بررس��ي قرار داد. از آنج��ا كه هم اكنون 
تمام نظام آموزش دبستان تحت پوشش برنامه 
ارزش��يابي توصيفي ق��رار گرفته اس��ت، امكان 
بررسي و پژوهش مناسب به صورت مقايسه اي 

وجود ندارد. 
اول  30 درص�دی  اف�ت تحصيل�ی    

دبيرستانی ها با ارزشيابی كمی
حس��ني بيان كرد: مي توان دوره ه��اي تحصيلي 
بالات��ر از آن را مدنظر و مورد مقايس��ه قرار داد؛ به 
اين صورت ك��ه وضعيت انگيزش��ي دانش آموزان 
دوره هاي بالاتر تحصيلي را بررس��ي كرد، با توجه 
به آنكه در حال حاضر در تمام دوره ابتدايي الگوي 
ارزشيابي توصيفي اجرا مي شود و دوره هاي بالاتر 
با الگوي كم��ي، اين مقايس��ه مي تواند ثمربخش 
باشد، يعني مقايس��ه در دو دوره متفاوت صورت 
مي گيرد. سال هاي سال است كه الگوي ارزشيابي 
كمي در دوره راهنمايي ) هم اكنون متوسطه اول( و 
دبيرستان ) هم اكنون متوسطه دوم( اجرا مي شود. 
وي با اشاره به اينكه شواهد كافي از افت تحصيلي 

و اف��ت انگيزش��ي دانش آم��وزان در دوره هاي 
متوس��طه اول و متوس��طه دوم در دست است، 
افزود:  گزارش ه��ا از تكرار پايه، تجديد ش��ده ها 
بسيار زياد اس��ت به ويژه در پايه اول دبيرستان 
اف��ت تحصيلي بالايي گزارش ش��ده اس��ت و تا 
جايي كه اطلاع دارم آمار حدود 30 درصد بيان 

شده است. 
عض��و هيئ��ت علم��ي پژوهش��گاه مطالع��ات 
آموزش وپرورش ادام��ه داد: اين افت تحصيلي و 
افت انگيزشي در دوره متوسطه دوم كه به شدت 
رقابتي بوده و بازخوردهاي نمره اي در آن به كار 
گرفته مي ش��ود و دانش آم��وزان در فضايي قرار 
گرفته اند كه بسيار كنكور زده است و با مفروضات 
مخالفان ارزشيابي توصيفي كمي عجيب به نظر 
مي رسد. به نظر مي رسد كه افت تحصيلي در دو 
دوره تحصيلي متوسطه اول و دوم كه در آن نمره 
و رقابت براي ورود به دانشگاه، مدارس تيزهوشان 
و مدارس نمونه دولتي، المپيادها وجه غالب آن 

است دليلي ديگري بايد داشته باشد. 
  ورود ب�ه دانش�گاه جذابي�ت ن�دارد؛ 

بچه ها درس نمی خوانند
حسني گفت: به نظر مي رس��د كه در مقايسه با 
گذش��ته تحصيلات رس��مي عمدتاً براي كسب 
مدرك و به دنبال آن كسب مدارج اجتماعي به 
ويژه دسترسي به تحصيلات عاليه و موقعيت هاي 
شغلي مناسب انجام مي ش��د. جذابيت ورود به 

دانش��گاه، كس��ب مدرك تحصيلي و ب��ه دنبال 
آن يافت��ن موقعيت هاي ش��غلي بهت��ر و بالاتر، 
عامل انگيزش اجتماعي فرهنگي بود كه موتور 
يادگيري دانش آموزان را فعال نگه مي داش��ت. 
ام��روزه و در ش��رايط فعلي جامع��ه تحصيلات 
رسمي و مدرك تحصيلي اين جذابيت را ندارد، 
دسترسي به دانشگاه و ورود به تحصيلات عالي 
آسان شده است و به س��ادگي و با مشكل اندك 
دانش آموزان فارغ التحصيل شده از دبيرستان به 

آن دست مي يابند. 
وي افزود: در چني��ن فضايي موت��ور يادگيري 
دانش آموزان با فش��ار معكوس اجتماعي، يعني 
پايين آمدن ارج تحصيلات رس��مي در مراحل 
پايين تر به سبب كاهش ارج اجتماعي تحصيلات 
عالي تحت تأثي��ر قرار مي گيرد و دچار نوس��ان 
و افت و خيز مي شود. از ديگر س��و، رقباي نظام 
آموزشي رس��مي بس��يار زياد و پرقدرت ظاهر 
شده اند، توسعه فضاي مجازي و فناوري اطلاعات 
و ارتباطات دسترسي آسان به اطلاعات و امكان 
يادگيري هاي متنوع را براي عموم فراهم آورده 
است. منابع ديگر چون ماهواره و مانند اينها كه 
به صورت رس��مي و غيررس��مي فعال هستند، 
رقباي جدي براي نظام آموزشي رسمي به شمار 
مي روند، اين رقبا اندك اندك جذابيت بي بديل 
آموزش هاي رس��مي را كاه��ش داده اند به ويژه 
اينكه اين نظام نتوانسته اس��ت خود را از چنبره 
الگوي سنتي آموزش رها سازد و شيوه كسالت آور 
گذش��ته را ) كتاب محوري- حافظه محوري( را 

همچنان دنبال مي كند. 
وي افزود: مبناي روانش��ناختي اي��ن مدعا اين 
است كه موتور يادگيري دانش آموزان در فضاي 
آموزشي رس��مي با سوخت انگيزش��ي پاداش و 
تنبيه ب��ه حركت در مي آيد. يكي از ش��كل هاي 
پ��اداش و تنبيه، بازخورد كمي ب��ه صورت نمره 
است در واقع دانش آموزان از زماني كه وارد نظام 
آموزش رسمي مي شوند براي موتور يادگيري آنها 
كه قبلًا براساس تمايل طبيعي و ذاتي كار مي كرد 
و موفقيت هاي بي شماري هم نصيب يادگيرنده 
مي كرد يك سوخت انگيزش��ي اعتباري تعريف 
مي كنند. اين س��وخت انگيزشي اعتباري داراي 
دو عنصر اس��ت؛ نخس��ت رقابت و دوم پاداش و 

تنبيه از طريق نمره. 
گفتني است ايده ارزش��يابي توصيفي به محض 
ورود به نظام تعليم و تربيت كشور با واكنش هايي 
رو به رو بوده و امروز به رغم تم��ام آن واكنش ها 
اجرايي مي ش��ود. به ط��وري كه س��خت ترين 
انتقادات نس��بت اين شيوه ارزش��يابي تحصيل 
از سوي مديران ارش��د وزارت آموزش و پرورش 
در دوره هاي پيشين بيان ش��ده است. اظهارات 
عليرضا علي احمدي، وزير وقت آموزش و پرورش 
در دولت نهم در همايش تحول بنيادين نمونه اي 
از اين مواضع است: » نظام اس��تعداديابي كامل 
ايجاب مي كند در دوره ابتدايي نيز مدارس ويژه 
تيزهوشان داشته باشيم و نظام ارزشيابي مان را 
تغيير دهيم، نه نظام ارزشيابي موجود و نه حتي 
نظام ارزش��يابي توصيفي پاس��خگوي نيازهاي 

تربيتي كشور نيست.«
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  معصومه ابتكار، رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيست گفت: حضور 
محيط بانان در س��طح مدارس و انتقال آموزش هاي محيط زيس��تي از 
سوي آنها به دانش آموزان به دليل تأثيرگذاري بالاتر در مخاطب از جمله 
ضروريات اس��ت و بايد رايزني ها و برنامه ريزي ه��اي لازم براي آغاز اين 
فعاليت از اوايل مهرماه، همزمان با شروع فعاليت مدارس صورت پذيرد. به 
گفته وي، محيط بانان نيز به عنوان ضابطان قضايي و زيرمجموعه ستاد كل 
نيروهاي مسلح بر اساس قانون نحوه به كارگيري سلاح از آيين نامه هاي 
مش��ابه با مأموران نيروي انتظامي در بهره گيري از سلاح سازماني خود 
برخوردار هس��تند. ابتكار گفت: البته به زودي لايح��ه اي براي بازنگري 
در شرايط محيط باني در كشور و برخورداري محيط بانان از حمايت هاي 
قانوني و قضايي بيشتر از سوي سازمان حفاظت محيط زيست به دولت 

براي طرح در مجلس دهم ارائه خواهد شد. 
  سيد حس��ن هاش��مي، وزير بهداشت با 
بيان اينكه در اي��ن دولت 20 ه��زار تخت 
بيمارس��تاني را تا قبل از پايان دوره تحويل 
مي دهيم، در عين ح��ال گفت: كار حضور و 
نظارت بهداش��ت كاران محيط را به صورت 
جدي از ابتداي خرداد ماه آغاز كرديم كه اين 
اقدام تا پايان شهريور ماه به صورت آزمايشي 

در تهران انجام و بعد از آن در سراسر كشور اين نظارت ها به صورت بسيار 
جدي اعمال خواهد شد. 

   رئيس مركز ملي خشكسالي و مديريت بحران سازمان هواشناسي از 
درگيري 72 درصد جمعيت كشور با پديده خشكسالي خبر داد. شاهرخ 
فاتح در گفت وگو با ايس��نا، با اشاره به ش��اخص كوتاه مدت خشكسالي 
هواشناس��ي كش��ور اظهار كرد: از ابتداي س��ال زراعي جاري و بر مبناي 
شاخص ۹ ماهه منتهي به خرداد ماه ۹۵، در مناطق مركزي و شرقي كشور 
شامل بخش هاي وسيعي از استان هاي اصفهان، يزد، چهارمحال و بختياري، 
خراسان جنوبي، جنوب خراسان رضوي، شمال استان هاي فارس و كرمان، 
شرق سمنان، سيس��تان و بلوچس��تان، قم، مركزي، شرق گيلان و غرب 

مازندران درجاتي از خشكسالي خفيف تا شديد وجود دارد. 
  رئيس انجمن علمي مامايي كش��ور، ضمن اش��اره به بهبود وضعيت 
اش��تغال ماماها بعد از اجراي طرح تحول نظام س��لامت، از قول وزارت 
بهداش��ت براي پرداخ��ت تعرفه هاي زايمان��ي ماماها خب��ر داد. ناهيد 
خداكرمي درب��اره وضعيت اش��تغال ماماها بعد از اج��راي طرح تحول 
بهداش��ت گفت: تعداد فارغ التحصيلان رش��ته ماماي��ي در حال حاضر 
افزايش يافته، اما اين افزايش منطبق با نيازهاي كشور است. اگر بخواهيم 
نيازهاي سلامت باروري، مراقبت هاي استاندارد دوران بارداري و ايجاد 
شرايط زايمان طبيعي را به نسبت جمعيت در نظر بگيريم، شايد بتوان 
گفت تعداد ماماها هم ممكن اس��ت كم باش��د، اما در خوش بينانه ترين 

حالت، متناسب است. 
  معاون تربيت بدني و سلامت وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه 
تحول ريشه دار در آموزش و پرورش ازسطح »مدرسه« آغاز مي شود، 
گفت: »مدرسه محوري«، »مشاركت پذيري« و »برنامه محوري« مبدأ 
تمام فعاليت هاي معاونت تربيت و سلامت است. مهرزاد حميدي در 
جلسه گزارش عملكرد معاونت تربيت بدني و سلامت در دولت يازدهم 
و تبيين برنامه هاي پيش رو كه در س��اختمان مرحوم علاقه مندان و 
با حضور وزير آموزش و پرورش، مدي��ركل دفتر وزارتي، رئيس مركز 
اطلاع رساني و روابط عمومي و رئيس ستاد اجرايي سند تحول بنيادين 
و مشاور وزير آموزش و پرورش برگزار شد، اظهار كرد: اين معاونت در 
راستاي پوشش ساحت هاي شش گانه، بيشتر به ساحت تربيت زيستي 
و بدني مي پردازد كما اينكه برنامه هاي اين معاونت ها به ساحت هاي 

ديگر تربيت نيز مي پردازد.

 تنها تنفس گاه مر كزي پايتخت در محاصره 
وصله هاي ناجور دستگاه هاي دولتي وتجاري 

 چمران: برخي اقدامات انجام شده
 در اراضي عباس آباد فاجعه است

 اراضي 650 هكتاري عباس آباد در پهنه ش�هري با كاربري فرهنگي، 
مذهبي، اجتماعي و تفرجگاهي يك فضاي تنفس گاهي براي پايتخت 
۱0 ميليوني به حس�اب مي آيد كه به رغم داش�تن طرح جامع مجزا از 
ش�هر تهران در س�ال هاي متمادي به دليل  س�ليقه اي عمل كردن و 
ناديده گرفتن موقعيت ويژه   اين اراضي كه در آن انواع ساختمان هايی 
بی قواره با كاربري هاي متفاوت س�اخته شده اس�ت. اين روند تغيير 
كاربري ها از سوي دس�تگاه هاي دولتي و تجاري س�بب شد تا رئيس 
شوراي ش�هر براي چندمين بار زبان به اعتراض بگشايد و اعام كند 
كه س�اخت و س�از ها و تغيير كار بر ي ها وصله ناجوري براي اين پهنه 
به ش�مار مي روند و ادامه اين روند ش�هر تهران را خف�ه خواهد كرد. 
اراضي عباس آباد با توجه به موقعيت ويژه آن در پايتخت و به دليل كمبود 
فضاي شهري براي توس��عه مراكز فرهنگي و اجتماعي و فضاي سبز حالا 
به دليل دخالت دستگاه هاي مختلف دولتي و تجاري خود به جاي درمان آلام 
اين ابرشهر پيچيده، نيازمند مراقبت و نگهداري ويژه است. در حقيقت طبق 
طرح تفصيلي سطح اشغال در اراضي عباس آباد براي ساخت مجموعه هاي 
فرهنگي، تفريحي و غيره تنها ۵ درصد است  . در اين زمينه رئيس شوراي 
اسلامي ش��هر تهران در حاشيه نشس��ت هاي تخصصي كميته تخصصي 
معماري و طراحي شهري كه از زير مجموعه هاي شوراي عالي شهر سازي و 
معماري است با تأكيد بر اينكه نبايد طرح جامع اراضي عباس آباد دستخوش 
تغيير شود، گفت: بر اساس طرح جامع اراضي عباس آباد، اين اراضي بايستي 
به خوبي حفظ و صيانت شود و طبق طرح تفصيلي سطح اشغال اين اراضي 
براي ساخت مجموعه هاي فرهنگي، تفريحي و غيره تنها ۵ درصد است اما 
با اين وجود به رغم كارهاي بسيار زيبا و ارزنده اي كه در اين فضا انجام شده 
اقداماتي هم انجام شده كه اين فضاي ش��هري منحصربه فرد از كارايي آن 

كاسته شده است. 
  منويات رهبري در اراضي عباس آباد بايد اجرايي شود 

 به گفته مهدي چمران بر اساس طرح جامع اراضي عباس آباد، اين اراضي 
بايستي به خوبي حفظ و صيانت ش��ود. همچنين جداي از ۵درصد سطح 
اشغال مابقي فضاي اين اراضي مي بايست داراي كاربري فضاي سبز آن هم 
به طور كامل باشد اين عين دستور مقام معظم رهبري است كه در ارتباط با 
آن صادر و بايد اجرا شود.  وي با اشاره به برخي موارد داراي اشكال در اراضي 
عباس آباد اظهار داشت: اولين اين موارد كه شايد مهمترين آن هم است و 
از ابتداً هم در طرح جامع اراضي وجود نداش��ت ولي بعداً  در شوراي عالي 
شهر سازي و معماري در اين اراضي گنجانده شد ساخت بانك مركزي بوده 
است كه اصلاً ارتباطي با مقوله فرهنگي نداشته و ندارد.  رئيس شوراي عالي 
استان ها همچنين گفت: قرار بود در اين مكان موزه جواهرات سلطنتي احداث 
شود و تنها دو طبقه به عنوان واحد هاي اداري موزه بر روي آن ساخته شود و 
بقيه موزه در زير زمين باشد چراكه به لحاظ امنيتي و مقاومت ساختمان يكي 
از الزامات موزه هاي گران بها است ولي متأسفانه در شوراي عالي شهر سازي 
و معماري مجوز 14 طبقه ساختمان را دادند و نه تنها موزه اي ساخته نشد 
بلكه به صورت يك ساختمان كاملًا اداري در آمد و اين در حالي است كه دو 
طبقه هم اضافه ساخته اند و دورش هم ديوار كشيده شده است.  وي ساختن 
ادارات دولتي، مراكز تجاري و نظاير آنها در اراضي عباس آباد تخلف آشكار 
و عيان عنوان كرد و افزود: بايستي به شدت جلوي تغيير كاربري و تخلفات 
بايد گرفته شود و اگر قرار است فضاهاي خدماتي در اين اراضي ساخته شود 
بايد بر اساس ضوابط و قوانين طرح جامع كار ها دنبال شود و از فضاهاي زير 
سطحي بيشتر استفاده شود.  در اين زمينه رئيس ش��وراي شهر تهران با 
تشريح پيشنهادات خود در راستاي اصلاح موارد موجود گفت: در حال حاضر 
حجم تخلفات صورت گرفته نسبت به كل مجموعه كم است اما اگر اين روند 
تثبيت شود به يقين در آينده اين مركز تنفس��ي شهر كه از جمله آخرين 
ذخاير تنفسي تهران به شمار مي  رود دستخوش تهديد خواهد بود . رئيس 
شوراي اسلامي شهر تهران تصريح كرد: اراضي عباس آباد بايد مطابق آنچه 
كه در طرح جامع آمده ساخته شود و مابقي پروژه ها كه در طرح جامع نبوده 
مي بايست از آن حذف شوند.  چمران تأكيد كرد: اگر اين اراضي از بين بروند 
تهران خفه خواهد شد و وجود اين ظرفيت ها از بركاتي است كه شامل ما شده 
و نبايد اين نعمت ها را از بين ببريم. اراضي عباس آباد جزو ظرفيت هاي مهم 
مذهبي )به واسطه وجود مصلي (، فرهنگي و تفريحي است كه مردم هم از اين 
مجموعه ها استقبال پر شوري داشته اند و بايد هر چه سريع تر زير ساخت هاي 

اين اقدامات را فراهم آوريم. 

زهرا چيذري 
  گزارش 2

 ایرانی ها به خاطر سدسازی ترکیه
 روی دجله و فرات نامه نوشتند 

بيش از ه�زار نف�ر از ش�هروندان ايران�ي در نامه اي به س�ازمان 
ملل متحد و يونس�كو از تركيه به دليل بس�تن آب دجله و فرات 
شكايت كرده و آن را عامل بحران هاي اجتماعي، سياسي و محيط 
زيستي س�ال هاي اخير در منطقه از جمله ريزگردها دانسته اند.

هزار و ۵۵0 ش��هروند ايراني در نامه اي به سازمان ملل سدسازي هاي 
گسترده تركيه و بس��تن آب دجله و فرات تحت عنوان طرح »گاپ« 
را عامل خشكس��الي، ريزگرده��ا و بحران هاي منطقه دانس��تند. در 
ميان فهرس��ت افراد حقيقي امضاكننده نام تعداد زيادي از مسئولان، 
كارشناسان، خبرنگاران و فعالان محيط زيس��ت به چشم مي خورد و 
هزار و ۵۵0 شخص حقيقي و  1۶0 تشكل غيردولتي نيز تا لحظه تنظيم 
اين گزارش نامه را امضا كرده اند. منتقدان سدسازي هاي تركيه تحت 
عنوان طرح گاپ، معتقدند دولت ايران بايد از تركيه كه با احداث سد و 
بستن آب دجله و فرات )موسوم به طرح گاپ( منجر به معضلات محيط 

زيستي، اجتماعي و سياسي فراوان شده است شكايت كند. 
فاطمه ظفرنژاد، كارشناس و پژوهشگر آب و توسعه پايدار، در اين باره 
معتقد است:  تركيه در حوزه آناتولي جنوبي يعني سرشاخه  رودهاي 
عراق و سوريه حدود 1۵ سد س��اخته اس��ت كه تنها يكي از آنها سد 
آتاتورك است كه نزديك به ۵0 ميليارد متر مكعب گنجايش دارد. يعني 

به تنهايي از ۶۵0 سدي كه ما ساخته ايم بيشتر گنجايش دارد. 
اين 1۵ سد روي سرشاخه هاي دجله و فرات ساخته شده و همراه با 
سد آتاتورك كه روي سرشاخه اصلي ساخته شده تمام آب دجله و 
فرات را مي گيرد. فرات از تركيه وارد سوريه مي شود و سوريه را طي 
مي كند و وارد عراق مي ش��ود و به تالاب هورالعظيم مي رسد. دجله 
مس��تقيماً از تركيه وارد عراق مي ش��ود و عراق را آبياري مي كند و 
سرانجام به تالاب هورالعظيم مي رسد. البته از ايران هم كرخه وارد 
هورالعظيم مي شد و اين سه تالاب هورالعظيم را سيراب مي كردند 
اما عمده آب ورودي به تالاب مربوط به دجله و فرات است و كرخه 

دبي خيلي كمتري دارد. 
ظفرنژاد به خبرگزاري مهر افزود: : تركيه، از اين طرف هم آب دجله را 
به عراق بسته و مقدار آب بسيار كمي را رها مي كند كه نه تنها به تالاب 
هورالعظيم نمي رس��د بلكه در خود عراق هم مشكلات عظيمي ايجاد 
كرده است.   همچنين مديركل دفتر مش��اركت هاي مردمي سازمان 
حفاظت محيط زيست با اشاره به اين نامه، سكوت طولاني وزارت نيرو 
درباره اين موضوع در س��ال هاي اخير را مورد نقد قرار داد و اعلام كرد 
اصلًا شايد دليل سكوت 1۵ ساله س��نگين و شگفت آور وزارت نيروي 
ايران در برابر طرح جنايتكارانه و آزمندانه گاپ كه توسط دولت تركيه 
به اجرا درآمد، همين باش��د كه از قديم گفته اند رطب خورده چگونه 

تواند منع رطب كند؟
محمد درويش توضيح مي دهد: وزارت نيرويي كه هميشه از سدسازي 
و طرح هاي انتقال آب بين حوضه اي دفاع كرده و خود چنين بلايي را 
در بختگان، اروميه، اترك، جازموريان، دالكي، مند، ميناب و خوزستان 
بر سر آبادبوم هاي وطن آورده، حالا چگونه و با چه رويي مي خواهد به 
دولت تركيه معترض ش��ود كه چرا حقابه دجله و فرات را به يك سوم 
كاهش دادي و بيش از 40 تا ۵0 ميليارد مترمكعب از آب ميان رودان 

را يك تنه بلعيدي؟
 بر اين اساس، كارشناسان اعلام كرده اند كه تركيه كنوانسيون مقابله 
 )UNDRIP( و بيانيه حقوق جوامع بومي )UNCCD( با بيابانزايي
را نقض كرده است، با اين حال صاحبنظران حوزه آب، محيط زيست و 
منابع طبيعي در اين نامه كه اعتراضي به عملكرد طبيعت ستيزانه دولت 
تركيه است، شرط نجات ميان رودان را پايان آزمندي دولت تركيه در 

انحصار سرشاخه هاي دجله و فرات دانسته اند. 

بيژن يانچشمه 

 چرایي تجویز داروهاي 
در معرض انقضا از زاویه دید یك داروساز 
چندي قبل در فضاي مج�ازي نامه اي مبني بر اس�تفاده از برخي 
داروها ك�ه زمان انقضاي آن نزديك ش�ده بود، دس�ت به دس�ت 
ش�د كه واكنش هاي متفاوتي را نيز به همراه داشت، در اين رابطه 
س�يد علي فاطمي، عضو هيئت مديره انجمن داروس�ازان ايران 
در تحلي�ل اين مطل�ب در ش�بكه هاي مج�ازي درب�اره تقاضای 
تجويز دارو به اين صورت به »تس�نيم« اظهار داشت: مي دانيم كه 
هركدام از داروهاي موجود در بازار، به يك خانواده  دارويي تعلق 
دارند كه از نظر اثربخش�ي خيلی به هم نزديك هس�تند و معمولاً 
وابس�ته به پيش بيني پاس�خ درماني بيمار، توسط پزشك تجويز 
مي شوند؛ چيزي كه مردم به عنوان داروي مشابه از آن ياد مي كنند. 
فاطمي عن��وان كرد: در م��ورد بعض��ي از داروها )از جمل��ه داروهاي 
هورموني( كه ممكن اس��ت مشابه هم خانواده نداش��ته باشند، داروي 
توليدشده توسط كارخانه هاي مختلف ممكن است تأثير متفاوت نسبت 

به هم داشته باشند و مشابه هم در نظر گرفته شوند. 
وي ادام��ه داد: از ط��رف ديگر پروتكل ه��اي درماني پزش��كان براي 
بيماري هاي مختلف يكس��ان نيست و ممكن اس��ت دو پزشك، براي 
تش��خيص يك بيماري، دو نسخه كاملًا متفاوت بنويس��ند و اتفاقاً هر 
دو تجويز هم باعث بهبودي بيمار شود، حتي شيوه نسخه نويسي يك 
پزش��ك در طول زمان ثابت نيست و بس��ته به ارائه روش هاي درماني 
جديد، تغيير مي كند.  عضو هيئت مديره انجمن داروسازان ايران بيان 
داشت: لذا داروخانه ها، به خصوص آنهايي كه در بيمارستان ها محدود 
به نس��خه هاي خاصي هس��تند، گاهي در معرض تهديد تغيير سليقه 
پزشكان در نسخه نويس��ي قرار مي گيرند و براي جلوگيري از انقضاي 
داروهاي موجود، از پزش��ك تقاضا مي كنند ت��ا در صورت صلاحديد، 

تجويز داروهاي قبلي را ادامه بدهد. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
  گزارش یک


